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رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا:

مشمولان غایب در صورت قبولی آزمون 
سراسری حق ثبت نام ندارند

رئیــس ســازمان وظیفــه عمومــی فراجا گفــت: مشــمولانی که در 
کنکــور سراســری شــرکت کرده انــد، توجــه داشــته باشــند، غیبــت 
سربازی مانع پذیرش قبول شدگان آزمون سراسری در دانشگاه ها 

و مؤسسات آموزشی است.
ســردار تقی مهــری افــزود: با توجه بــه در پیش بــودن کنکور 
سراســری ســال ۱۴۰۱ ضــروری اســت مشــمولانی کــه در کنکــور 
سراسری شرکت کرده اند، توجه ویژه به مقررات خدمت وظیفه 
عمومی داشته باشند. غیبت سربازی مانع پذیرش قبول شدگان 
آزمون سراســری در دانشــگاه ها و مؤسســات آموزشی است. وی 
ادامه داد: شــرکت مشمولان در آزمون های سراسری دانشگاه ها 
و مؤسســات آموزشــی دلیــل بــر مجوز ادامــه تحصیل نیســت و 
مشــمولان غایب حتی در صورت قبولی، مجاز به ثبت نام نبوده 
و مورد پذیرش قرار نمی گیرند. مهری اظهار داشــت: مشمولان 
ســال  در  کــه  متوســطه  دوره  و  دانشــگاهی  تحصیلــی  مقاطــع 
مشــمولیت و در خرداد، تیر و شــهریور سال ۱۴۰۰ فارغ التحصیل 

شده اند تا پایان شهریور سال ۱۴۰۱ مهلت معرفی دارند.
رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا اضافه کرد: این تسهیلات 
فقط شــامل مشمولانی می شــود که در  سال مشمولیت )سال تولد 
+۱۸( فارغ التحصیــل شــده اند. وی اظهــار داشــت: مشــمولانی کــه 
قبل از ســن مشمولیت و در سن ۱۷ ســالگی )سال تولد+۱۷( یا قبل 
از آن در مقطع دیپلم یا پیش دانشــگاهی فارغ التحصیل می شوند، 
براساس قانون خدمت وظیفه عمومی پس از رسیدن به ۱۸ سالگی 
تمام، ۶ ماه مهلت معرفی دارند. مهری افزود: مشمولان باید قبل 
از اتمام مهلت معرفی از طریق دفاتر خدمات الکترونیکی انتظامی 

)پلیس+۱۰( برای ثبت درخواست خود اقدام کنند.
رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا گفــت: امکان تحصیل 
همزمــان بــا خدمــت ســربازی وجــود نــدارد و ســربازان وظیفه 
غیرغایــب در صورت قبولی و احراز شــرایط لازم می توانند برای 
ادامه تحصیل در مقاطع تحصیلی کارشناسی و بالاتر از خدمت 

ترخیص و در دانشگاه ثبت نام کنند.

تکرار روز صفر کرونا
مرکــز روابط عمومی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
اعلام کرد: برای چهارمین بار در سال ۱4۰۱ و از ابتدای شیوع کرونا 
در کشــور، روز گذشــته هیچ بیمــار مبتلا به کووید۱۹ در کشــور جان 
خود را از دست نداد و مجموع جانباختگان این بیماری، ۱۴۱ هزار 

و ۳۸۶ نفر باقی ماند.
از ظهر روز 6 تیرتا ظهر ۷ تیرماه ۱۴۰۱ و بر اســاس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، ۴۴۳ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشــور 
شناســایی و ۵۴ نفــر از آنهــا بســتری شــدند. مجمــوع بیمــاران 
کوویــد۱۹ در کشــور بــه ۷ میلیــون و ۲۳۷ هــزار و ۱۵۶ نفر رســید. 
تاکنــون ۷ میلیون ۶۲ هزار و ۱۹۸ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از 

بیمارستان ها ترخیص شده اند.
۱۹۶ نفــر از بیماران مبتلا به کوویــد۱۹ در بخش مراقبت های 
ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. تا کنون ۵۲ میلیون 
و ۵۹۰ هــزار و ۱۷۴ آزمایــش تشــخیص کووید۱۹ در کشــور انجام 
شــده اســت و ۶۴ میلیــون و ۶۳۷ هــزار و ۲۹۴ نفــر دوز اول، ۵۷ 
میلیون و ۹۸۶ هزار و ۹۵۹ نفر دوز دوم و ۲۷ میلیون و ۷۲۸ هزار 
و ۱۵۸ نفر، دوز ســوم واکســن کرونا را تزریق کــرده اند و مجموع 
واکســن های تزریق شــده در کشــور به ۱۵۰ میلیون و ۳۵۲ هزار و 
۴۱۱ دوز رسید. در حال حاضر صفر شهرستان در وضعیت قرمز، 
صفر شهرستان در وضعیت نارنجی، ۹۱ شهرستان در وضعیت 

زرد و ۳۵۷ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند. 
 

 خبر خوش رئیس سازمان بیمه سلامت 
برای بیماران اوتیسم

خدمات توانبخشی اوتیسم در بخش 
خصوصی بیمه می شود

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت، اختصاص بودجه  5 هزار میلیارد 
تومانی جهت حمایت مالــی از هزینه های درمانی بیماران خاص، 
صعب العــلاج و نــادر را گامــی مهــم و ارزشــمند به منظــور کاهش 
هزینه هــای ســنگین و کمرشــکن ســلامت دانســت و اعــلام کرد که 
بســته های خدمتــی در ایــن بخــش تدوین شــده و پــس از تصویب 
طــرح در دولت، ۲۹ بیماری در ۳ گروه بیماری تحت پوشــش بیمه 

صد درصدی یا حداکثری قرار خواهند گرفت.
دکتــر محمدمهــدی ناصحی به ایســنا گفت: در بحــث بیماران 
اوتیســم و معلولین مقرر شــد تا تعرفه بخــش خصوصی هم برای 
این بیماران پذیرفته شــود و بر این اساس بیمه ها ۷۰ درصد تعرفه 

ارائه خدمات بخش خصوصی را پرداخت کنند.
وی در توضیــح مصوبــه اخیر شــورای عالی بیمه ســلامت برای 
ارائــه خدمــات به مبتلایــان اوتیســم اظهار کــرد: خدمات اوتیســم 
شــامل اقدامات تشــخیصی، درمانی، دارویی، توانبخشی و بستری 
اســت. مهم ترین بخش حوزه توانبخشی، کاردرمانی و مشاوره های 
روانشناســی اســت که تاکنون در بســته های خدمتی وجود نداشت؛ 
البته از سال گذشته تعرفه دولتی آن را برقرار کردیم ولی خوشبختانه 
از امسال تعرفه بخش خصوصی این امر هم )تا ۷۰ درصد پوشش 
بیمه ای( محقق شــده است. امیدواریم این امر در سلامت بیماران 
نقش مثبتی داشــته باشد. مدیرعامل سازمان بیمه سلامت در این 
باره ادامه داد: سن ارائه خدمات بیمه ای به مبتلایان اوتیسم نیز از 
۶ ســال به ۱۲ سال افزایش یافت تا همه  کودکان زیر ۱۲ سال بتوانند 
از خدمات بهره برند؛ البته دوره طلایی خدمت رســانی ۶ ســال اول 

است اما باز هم پوشش خود را گسترش دادیم.
ناصحــی تأکیــد کرد: بــا اطلاعاتی کــه از معاونت درمــان وزارت 
در  اوتیســم  مبتلایــان  می گیریــم،   اوتیســم  انجمــن  و  بهداشــت 
ســامانه های ما نشــان دار می شــوند و به دنبال این امر می توانند در 
مراکز طرف قرارداد بیمه سلامت با تعرفه های مصوب اعلام شده 

در بخش خصوصی خدمات دریافت کنند.
ناصحــی همچنین به مصوبه اخیر شــورای عالی بیمه ســلامت 
در حــوزه درمان ناباروری اشــاره کــرد و گفت: در مــورد ناباروری نیز 
تصمیمات خوبی گرفته شد تا تعرفه ناباروری در بخش خصوصی 
هــم تا حــد زیــادی جبران شــود و دسترســی مــردم بــرای دریافت 
خدمــات درمــان نابــاروری افزایــش یابــد. در مــورد نابــاروری ارائه 
خدمات تشــخیصی و درمانــی در بخش دولتی تــا ۹۰ درصد تحت 
پوشش بیمه است. در بخش خصوصی هم تعرفه دولتی پرداخت 
می شــد که نوع پرداختی ما تبدیل به »عمومی غیردولتی« شد. در 
مورد دانشــگاه های علوم پزشــکی که در بخش دولتی ارائه خدمت 
ندارنــد هــم تــا ۷۰ درصــد تعرفه بخــش خصوصی پروســه درمان 

ناباروری را پرداخت می کنیم.

بازار خدمات حقوقی در آستانه رفع انحصار
»ایران« از تسهیل کسب و کار برای دسترسی مردم به وکلا و سنگ اندازی های غیرقانونی گزارش می دهد

تســهیل  طــرح  وقتــی   / ســهرابی  آزاده 
صدورمجوزهــای کســب وکاردر مجلــس 
شــورای اسلامی تصویب شــد شاید گمان 
این بود همه چیز به سادگی پیش می  رود 
امــا انحصارگرایی ســالیان طولانی برخی 
مراکــز و ســازمان ها مقاومت جــدی برای 
اجــرای ایــن طــرح کــه حــالا قانــون شــده 
ایجاد کرد که یکــی از آن نمونه ها انحصار 
کانــون وکلا و مرکز قوه قضائیه در پذیرش 
وکیل و تعداد متقاضیان پذیرفته شده در 
آزمــون وکالت بــود که قرار بــود این قانون 
آن را  تــا ۲برابر افزایش دهد. ۲۱ مهر ۱۴۰۰ 
نماینــدگان مجلــس شــورای اســلامی بــا 
ماده ۶ طرح تســهیل در صدور مجوزهای 
کســب و کار که به موضوع جــذب کارآموز 
وکالــت از طریــق نصــاب شــناور آزمــون 
پروانه وکالت اختصاص داشت، موافقت 
کردند. بر این اســاس آزمون وکالت بدون 
ظرفیــت عــددی برگــزار خواهد شــد و هر 
شخصی که بتواند ۷۰ درصد میانگین یک 
درصــد برتر آزمــون وکالت را کســب کند، 
به عنــوان کارآموز وکالــت پذیرفته خواهد 
شــد. در واقــع بــر اســاس این طــرح دیگر 
سقف پذیرش هر استان که تا پیش از این 
بر اســاس نظر یک هیأت تعیین می  شــد 
برداشــته شــد تا در نهایت وکلای بیشتری 
جذب شــوند. در این ارتقای جذب اهداف 
بسیاری دنبال می  شد از جمله ارزان شدن 
خدمــات وکالت و ایجاد رقابت و رســیدن 
بــه ایــن نقطه کــه هیــچ پرونــده ای بدون 
وکیــل نمانــد و... بارهــا از ســوی اعضــای 
قــوه  مرکــز  وکلای  کانــون  مدیــره  هیــأت 
قضائیه اعلام شده است که در ۹5 درصد 
از محاکــم وکیل نیســت. پــس از تصویب 
قانــون تســهیل صــدور مجوزهای کســب 
و کار مرکــز وکلا و کارشناســان رســمی قوه 
قضائیه قرار شد آزمون فوق العاده برگزار 
کنــد و داوطلبانــه اعلام کرد که بر اســاس 
قانــون جدیــد مجلــس آزمــون و پذیرش 
صورت بگیرد. آزمون برگزار شــد و  ۱۰5۱۲ 
نفر قبول شــدند. اما ماجرا از همین نقطه 
آغاز شــد. عــده ای از داخل قــوه قضائیه و 
کانــون وکلای دادگســتری و... فشــارهایی 
وارد کردنــد کــه این رقم زیاد اســت و باید 

کــم شــود و اینجا اعلام کردنــد باید ملاک 
درصد باشــد نه تراز که در این صورت این 
عدد قبولی بسیار کم می  شود و حالا سؤال 
این اســت که اگر هــدف قانونگــذار جذب 
بیشــتر به بــازار کســب و کار اســت، چطور 
ممکن اســت خروجی آزمون ها به عددی 

کمتر برسد!
به نظر می  رسد انحصارگرایی و عدم 
باز کردن فضا برای جذب وکلای بیشــتر 
در ســطح جامعه در حالی که نیاز امروز 
جامعه اســت برای اینکه معیشت آنها 
کــه هم اکنــون در داخل بازار هســتند به 
خطــر نیفتد حــالا دارد پشــت مســائلی 
چــون دانشــجوی بیــکار بهتــر از وکیــل 
بیکار اســت، آزمون ســخت نباشد وکیل 
بی سواد وارد بازار کار می  شود و... پنهان 
می  شــود. شــاید موضوعــی کــه در دیگر 
مشــاغل خدماتــی چــون وکالــت مانند 
حوزه روانشناســی یا پزشــکی نیز شــاهد 
هســتیم. ایــن در حالــی اســت کــه هــم 
جامعه به خدمات بیشتر نیازمند است 
و هم خروجی دانشــگاه با این جذب در 
بــازار کار نمی خوانــد و از ســوی دیگر به 
جــای گســترش امــکان فعالیت بیشــتر 
عموم مراکز و سازمان ها روی ورودی به 
بازار کار متمرکز شده اند تا آن را محدود 
کننــد. بــاز از ســوی دیگــر در تمــام ایــن 
مشاغل شــاهد فعالیت های غیرقانونی 
فارغ التحصیــلان و بعضــاً شــیادان نیــز 

هستیم.
هــر چنــد مصطفــی طاهــری نماینده 
مــردم زنجــان و طارم در مجلس شــورای 
و  صنایــع  کمیســیون  رئیــس  و  اســلامی 
معادن مجلس پیشــتر در توئیتی نوشــته 
مبــارزه  دســتاورد  »مجلس،اولیــن  بــود: 
بــا انحصــار را به همه مــردم ایــران هدیه 
کــرد. امروز بــا ورود ۱۰۵۰۰ فارغ التحصیل 
شایســته رشــته حقوق بــه بــازار   خدمات 
حقوقــی، انحصــار رنــگ باخــت. آزمــون 
کانــون وکلای دادگســتری هــم در پیــش 
است، همچنان باید مراقب بود.« اما باید 

منتظر نتیجه خروجی آن ماند.
ســخنگوی  حســینی ایجی  اســماعیل 
مرکز وکلا، کارشناســان رســمی و مشاوران 

خانواده قوه قضائیه در گفت وگو با »ایران« 
درخصوص این خبر و البته مشــکلاتی که 
همچنــان ســر عملیاتــی شــدن آن وجود 
دارد، گفــت: بــا توجــه بــه مــاده 5 اعتقاد 
داریم چون کلمه امتیــاز برای پذیرش در 
آزمــون آمده، باید تراز را محاســبه کنیم و 
تراز کلمه ای تخصصی در بحث ســنجش 
و پذیرش اســت نــه اینکه نمــره را مدنظر 
قــرار دهیم کــه هم اکنــون محــل اختلاف 
است و با ســازمان سنجش هم مکاتبه ای 
داشته ایم تا نظر آنها را درباره این اختلاف 
بر ســر تفســیر کلمه امتیاز جویا شویم. در 
تمــام آزمون هایــی که ســازمان ســنجش 
برگزار می  کند،  تــراز ملاک قرار می  گیرد و 

نمره خام داوطلبان ملاک نیست.
قانونگــذار  ادامــه داد: معتقدیــم  وی 
بحث وجــدل  از  بعــد  و  اســت  حکیــم 
درخصوص قانون تسهیل کسب وکار، باید 
داوطلب بیشــتری جذب بازار کار شود، نه 
کمتر. در حالی کــه اگر نمره در این آزمون 
ملاک قرار بگیرد، تعداد پذیرفته شــدگان 
کمتر می  شــود و به یک سوم می  رسد و چه 
بســا از ســال های قبل هم کمتر شــود. اگر 
تــراز را مــلاک قــرار دهیم آن وقــت اتفاق 
مدنظر قانونگذار نیز می  افتد. حتی کانون 
وکلا نیز در سال های ۹۷ و ۹۸ تراز را ملاک 

قــرار مــی  داد. در متــن قانــون، هــم نمره 
آورده شــده و هــم در تبصره کلمــه امتیاز 
که همان تراز اســت که ذکر شده  و ما باید 

تفسیر را به نفع جامعه انجام دهیم.
حســینی ایجی بــا بیــان اینکــه در حال 
حاضــر ۸۰هــزار داوطلــب آزمــون وکالت 
منتظر جذب بازار کار هســتند، گفت: بنده 
۲۱سال اســت وکیل هســتم. تا وقتی افراد 
پشت کنکور و آزمون هستند می  گویند چرا 
سهل نمی گیرند یا بیشتر جذب نمی کنند 
اما بعــد از آنکه افراد وارد سیســتم جذب 
شدند، می  گویند فکر معیشت وکلا باشید، 
وکیل بیکار اثراتش بدتر از فارغ التحصیل 
بیکار اســت.این صحبت  درست است اما 
در حــال حاضــر درصد زیــادی از خروجی 
پرونده ها بــه دادگاه ها بدون وکیل اســت. 
مــا می  توانیم و باید به ســمت طرح وکیل 
اجبــاری برویم. درواقع برای اشــتغالزایی 
وکلا هــم طــرح وجــود دارد. ماننــد اینکــه 
یــک  بــالای  معامــلات  کــه  شــود  قانــون 
میلیارد تومان در شهرســتان ها و بالای دو 
میلیــارد تومــان در کلانشــهرها باید وکیل 
داشــته باشــد و در ســامانه هم ثبت شود، 
یعنی سامانه ای  نیز برای آن طراحی شود 
مثل سامانه ۱5۱5 که  در حال حاضر برای 

کارشناسان وجود دارد.

وی در پاسخ به این سؤال که آیا مدنظر 
شما این است که مثلًا در معاملات ملک 
هم وکلا حضور داشــته باشــند و اگر چنین 
اســت آیا چنین معاملاتی ورودی دعاوی 
را  وکلا  بخواهیــم  کــه  دارد  دادگاه هــا  در 
وارد کنیــم، بیان کرد: ببینیــد هم اکنون در 
معامــلات املاکی ها، درصــدی قانونی از 
طرفین معاملــه می  گیرند در حالی که بنا 
به تجربه، مســائل حقوقــی را می  دانند نه 
بر اســاس دانــش. در همیــن موضوع هم 
بیش از مصوب قانون می  گیرند. در حالی 
که مثــلًا در بحث پیشــفروش آپارتمان ها 
محل اختلاف هــای زیــادی داریــم کــه بــه 
خاطــر عــدم آگاهــی خریــدار مشــکلاتی 
ایجاد شــده یا مثلًا خریــدی اتفاق افتاده و 
فرد فوت کرده و خریدار یا حتی فروشــنده 
نمی داند چه باید بکند که از این موارد زیاد 
اســت. پــس اینکه ما بگوییم وکیل بیشــتر 
جــذب نکنیم، پــاک کردن صورت مســأله 
و نادیــده گرفتــن ۸۰هزار داوطلب اســت. 
اســتدلال هــم این باشــد که کار بــرای وکلا 
نیســت، در حالــی که برای معیشــت وکلا 

باید راهکار بدهیم.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه در بســیاری از 
معامــلات حضــور وکیــل باعث می  شــود 
دعــاوی بعــدی کاهــش پیــدا کنــد، ادامه 

نیــاز  اجبــاری  وکالــت  زمینــه  در  مــا  داد: 
بــه زیرســاخت داریــم کــه  اتفاقــاً در وهله 
نخست باید وکیل زیاد شود. ما در مقایسه 
با ســرانه جهانی وکیل بســیار کمی داریم. 
در برزیــل و اســپانیا بــه ازای هر صــد هزار 
نفر 5۰۲ یــا 6۰۰وکیل وجود دارد و در اروپا 
به ازای هر صد هزار نفر ۲۳۰وکیل هست. 
ما به ازای هر صد هزار نفر ۸۹وکیل داریم.
وی در پاســخ بــه پرســش دیگــری در 
ایــن باره کــه در نهایــت محل اختــلاف بر 
ســر چگونگی جــذب وکلا از طریق آزمون 
با تفسیر کلمه امتیاز به کجا خواهد رسید، 
گفت: بایــد یک جمع بندی بین ســازمان 
ســنجش، دانشــگاه آزاد )کــه برگزار کننده 
آزمون اســت(، قوه قضائیــه و مرکز وکلای 
قانــون  از  نبایــد  و  بدهــد  دادگســتری رخ 
برداشت شخصی داشته باشیم بلکه باید 
برداشــت مــا بــه نفع مــردم باشــد. هدف 

قانونگذار تسهیل کسب وکار است.
حسینی ایجی در پاسخ به این سؤال که 
در اذهــان مــردم گرفتن وکیــل گران تمام 
می شــود و بــرای رفتــن به ســمت حضور 
وکلا در معامــلات و حتی اختلاف ها پیش 
از آنکــه به گره کوری تبدیل شــود باید چه 
کــرد، بیــان کــرد: مــا اول باید بسترســازی 
کنیــم کــه وکیــل به تعــداد ســرانه جهانی 
داشته باشیم. وکالت اجباری باید اجرایی 
شــود. آمــوزش هــم در کنــار اجبــار کردن 
نیــاز اســت. در امــر ازدواج، مشــاوره های 
حقوقــی و همچنیــن در معامــلات، وکیل 
باید باشد. در این صورت ورودی پرونده ها 
بــه دادگاه هــا نیــز کمتر می  شــود. مــا باید 
فرهنگ مراجعه به وکیل را نهادینه کنیم. 
متأســفانه در ذهن مردم از وکیل شــغلی 
لاکچــری ســاخته اند. تــا قبل از مــاده ۱۸۷ 
حضور نزد وکیل هراس آور بود و حتی وکلا 
پرونده های ســه میلیونی را نمی گیرند در 
حالی که در دنیا وکلا سراغ مردم می  روند 

تا خدمات ارائه بدهند.
وی در پایــان گفــت: بایــد بــه تعــداد 
کافــی وکیــل داشــته باشــیم و بعــد آن را 
برای برخــی موارد الزامی کنیم.  بایســتی 
عرضه و تقاضا با هم برابر باشد. در ادامه 

می  توان به بیمه وکالت هم فکر کرد.
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مهســا قوی قلــب/ امســال نــرخ ازدواج 
بــرای دومیــن ســال متوالــی تصاعــدی 
شــد، یکی از دلایلی که ســبب این اتفاق 
شده می تواند افزایش تسهیلات ازدواج 
ابتــدای  از  باشــد.  ازدواج  وام  جملــه  از 
ســال جاری تا 6 تیر ماه، تعداد ۲۱۰ هزار 
فقــره وام ازدواج بــه ارزش ۲۸5 هــزار و 
۷۳۱ میلیارد ریال پرداخت شــده است، 
ایــن رقم در مدت مشــابه خود در ســال 
قبــل ۱۷5 هــزار فقــره وام بــه مبلغ ۱4۹ 
هــزار میلیــارد ریال بــوده و خبر از رشــد 
۷۱ درصــدی می دهــد. بــه گفتــه دبیــر 
ســتاد ملی گرامیداشــت هفتــه ازدواج، 
بــرای افزایــش آمــار ازدواج برنامه های 
جدیدی پیاده ســازی شــده کــه از جمله 
آنها می تــوان به ارتبــاط مجمع خیرین 
با صنــف تالارها، آرایشــگران و خدمات 
زوجیــن  بــه  تــا  کــرد،  اشــاره  عروســی 
خدماتــی بــا درصــد پایین تــر و تخفیف 
بیشــتری ارائه دهنــد، چرا که بــا کاهش 
نــرخ خدمــات مرتبــط بــا ازدواج و کــم 
جوانــان  ازدواج  جشــن  مخــارج  شــدن 
پیــدا  ازدواج  بــرای  بیشــتری  رغبــت 
کــرد. مهــدی متقی فــر، دبیــر  خواهنــد 
ســتاد ملــی گرامیداشــت هفتــه ازدواج 
در نشســتی  خبری که به مناســبت هفته 
ازدواج برگــزار شــد، بیــان کرد: در ســال 
۱4۰۰ نرخ ازدواج ۱۲ هزار و ۲۰۳ مورد به 
نســبت سال قبل خود بیشــتر ثبت شده 
اســت. در ســال ۱۳۹۹ نرخ ازدواج 556 
هــزار و ۷۲۷ مــورد بوده و در ســال ۱4۰۰ 
این نرخ به 56۸ هزار و ۹۳۰ مورد رسید 
کــه به معنی رشــد حــدود ۲،۲ درصدی 

ازدواج در سال ۱4۰۰ است.
 او در ادامه به تبصره ماده ۳۷ قانون 
حمایــت از خانــواده و جوانــی جمعیت 
اشاره کرده و افزود: معاونت امور جوانان 
می تواند بــا همکاری ســازمان تبلیغات 
مجــوز مراکز همســریابی را صادر کند که 
آیین نامه آن در حال تدوین و سامانه آن 

در حال راه اندازی است.
متقی فــر بــا بیــان اینکه شــعار هفته 
»ازدواج  ســال جاری  در  ازدواج  ملــی 
آســان و آســمانی« اســت، توضیح داد: 
بــا وجــود اینکــه مبالــغ وام هــا افزایــش 
پیــدا کــرده امــا همچنــان مشــکلاتی در 
ایــن حوزه وجود دارد، یکی از مهم ترین 

مشــکلات موجــود بحــث ضمانــت وام 
ازدواج اســت، بانک مرکزی باید در این 
حــوزه ورود کــرده و چــاره ای بیندیشــد، 
زیــرا در حــال حاضر بانک ها ســلیقه ای 
عمل می کنند، مشــکل دیگــری که باید 
درصــدد رفــع آن باشــیم این اســت که 
ازدواج  وام  پرداخــت  زمانــی  ســقف 
پــس از ثبت نــام بــرای ارجاع به شــعبه 
مشــخص نیســت و بانک ها بــرای زمان 
مــدت  نیــز  جوانــان  بــه  وام  پرداخــت 
پیگیــر  نمی کننــد.  اعــلام  را  مشــخصی 
این دو مشکل هســتیم تا با کمک بانک 

مرکزی راهکاری اندیشیده شود.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توســعه 
و  ورزش  وزارت  جوانــان  اجتماعــی 
جوانــان بــا بیــان اینکــه وزارت ورزش و 
جوانــان با اعــلام این مطلب کــه اتفاق 
خوبــی در بین دســتگاه ها بــرای ازدواج 
جوانان در حال شکل گیری است، گفت: 
وزارت  و  اســتان ها  در  مــا  کل  ادارات 
ورزش و جوانــان برنامه هــای متعددی 
ازدواج  هفتــه  گرامیداشــت  بــرای 
برنامه ریزی کرده اند که از جمعه ۱۰ تیر 
ماه در ســالروز ازدواج حضرت علی)ع( 
و حضــرت فاطمه)س( برگزار می شــود 
تــا ۱6 تیرمــاه ادامــه دارد. مهم تریــن  و 
برگــزاری  نیــز  هفتــه  ایــن  برنامه هــای 
»جشــن وصال« در روز ۱۰ تیرماه است. 
معاونــت ورزش و جوانــان بــا همکاری 
تهــران  شــهرداری  زیباســازی  ســازمان 
قصــد دارد کــه در بحــث ازدواج آســان، 
از طریــق بیلبوردهــای شــهر تهــران در 
فضای شــهری نیز فرهنگ سازی داشته 
باشــد. در این راســتا پویشی را راه اندازی 

کرده ایــم کــه از جمعــه آغاز می شــود و 
از جهت رســانه ای و فضاســازی شهری 
دنبــال خواهد شــد تــا افــراد تجربه های 
ازدواج آســان خــود را منتقــل کننــد و با 
قرعــه کشــی جوایــزی نیز بــه ایــن افراد 

تعلق می گیرد.
 متقی فر، درباره برگــزاری کارگاه های 
آموزشی با هدف افزایش ازدواج توضیح 
کارگاه  هــزار  پنــج  حــدود  ســالانه  داد: 
آموزشــی پیش از ازدواج در کشــور برگزار 
فرهنگ ســازی  راســتای  در  و  می کنیــم 
مشاوره، این معاونت میزهای تخصصی 
مشــاوره را در اماکن عمومــی نظیر مترو 
و پارک هــا قــرار می دهــد، البتــه ایــن کار 
یــک دوره در ماه رمضان امســال در پنج 
ایســتگاه متــرو در پایتخــت انجام شــد و 
متوجه شــدیم که کاری کاملًا مؤثر اســت 
زیــرا در آن بــازه زمانــی بیــش از ۱۲ هزار 
درصــدد  ایــن رو  از  داشــتیم.  مراجعــه 
همــکاری  بــا  تابســتان  در  تــا  هســتیم 
شــهرداری و متــرو دوبــاره ایــن پــروژه را 
بــه مرحلــه انجــام برســانیم، قطعــاً در 
استان ها نیز بتدریج این قبیل مشاوره ها 

در اماکن عمومی انجام خواهند شد.
دبیر ســتاد بزرگداشت هفته ازدواج 
و مدیــرکل دفتر برنامه ریزی و توســعه 
ورزش  وزارت  جوانــان  اجتماعــی 
بــزودی  گفــت:  همچنیــن  جوانــان  و 
ســامانه ملی آموزش و مشاوره ازدواج 
بــا محوریــت آمــوزش پیــش از ازدواج 
و  ازدواج  تخصصــی  مشــاوره های  و 
خانــواده راه اندازی می شــود تا در این 
عرصــه بتوانیم بیش از پیــش گام های 

موفقی برداریم.

تعامــل  ایجــاد   / ثانــی  رضایــی  اکــرم 
دولت با دانشــگاه از دولت های پیشین 
بــه عنــوان  بــوده اســت،  مــورد تأکیــد 
مثــال بررســی علت هــای وقــوع ســیل 
اواخــر  در  ایــران  شــهرهای  برخــی  در 
ســال ۹۷ و اوایل ســال ۹۸ به دانشــگاه 
تهــران ســپرده شــد. دانشــگاه تهــران 
حتی با ســایر کشورهای دنیا در این باره 
جلســات آنلاینــی را برگــزار کــرد تــا از 
تحقیقات و آگاهی های آنها نســبت به 
وقــوع ســیل و روش هــای پیشــگیری از 
آنهــا مطلــع شــود، در ایــن تحقیقــات 
تقریبــاً همه دانشــگاه های اســتان های 
خوزســتان، لرســتان و گلستان با هیأت 
بررسی وقوع سیلاب در ایران همکاری 

داشتند.
در  همچنیــن  علمــی  تحقیقــات 
زمینه حادثه پلاسکو نیز وجود داشت، 
بررســی زوایای این حادثه به دانشــگاه 
تربیت مدرس ســپرده و ســپس نتایج 
تحقیقــات بــه دولت وقــت ارائه شــد. 
دانشــگاه ها حاصــل تحقیقــات خود را 
بــه دولــت وقت ارائــه کردند امــا اینکه 
دانشــگاهی  و  علمــی  تحقیقــات  ایــن 
چقدر مورد اســتفاده دولت قرار گرفته 
تحقیقــات  نیســت.  مشــخص  باشــد 
انحصــاری نبــوده و بــا روی کار آمــدن 
دولت های دیگــر، این تحقیقات قطعاً 
بــرای مســائل اجتماعــی، اقتصــادی و 
حــوادث طبیعی و... می تواند به کمک 
مردم بیاید. عبــدالله معتمدی رئیس 
دانشــگاه علامه طباطبایی در گفت و گو 
با »ایران« درباره مذاکرات دانشــگاه ها 
و دولت درباره نظرخواهی از آنها برای 
حــل مشــکلات متعــدد جامعــه بیان 
کرد: مقــام معظم رهبری ســال جاری 
را بــا عنوان »دانــش بنیان، اشــتغال و 
کارآفرینــی« نامگــذاری کرده انــد. یک 
جنبــه اصلی دانــش بنیان هــا در حوزه 
اشتغال و کارآفرینی است ولی در همه 
حوزه هــا سیاســت های اجتماعــی و هر 
نــوع برنامــه ای که در راســتای توســعه 
ملــی باشــد بحث دانــش بنیــان بودن 

حائز اهمیت است.
اینکــه  بیــان  بــا  ادامــه  در  وی 
دستگاه های اجرایی برای فهم درست 
از فعالیت ها به همکاری با دانشگاه ها 

همیــن  از  کــرد:  تأکیــد   ، دارنــد  نیــاز 
جهــت اگر قرار باشــد کــه فعالیت های 
اجرایــی در کشــور بــر اســاس یک فهم 
درســت و بر اســاس یک مبنای علمی 
تصمیم گیــری و اجرایــی شــود، قطعــاً 
و  همــکاری  بــه  اجرایــی  دســتگاه های 
همراهــی بــا دانشــگاه ها نیــاز دارنــد و 
دانشــگاه هــا  باید کمک کننــد تا زمینه 

تصمیم گیری فراهم شود.
رئیــس دانشــگاه علامــه طباطبایی 
خاطرنشــان کــرد: واقعیــت این اســت 
مختلــف  وزارتخانه هــای  بــا  مــا  کــه 
کــه  ارتباط هایــی  هســتیم؛  ارتبــاط  در 
آنهــا  بــه ســمت  پیــش  از  دانشــگاه ها 
حرکــت کــرده بودنــد و نســبت بــه آن 
آگاهی داشــته و تحقیقــات کرده اند. به 
عنــوان مثال ما از گذشــته در دانشــگاه 
علامــه طباطبایــی نشســت های حــل 
برخی مشــکلات و مسائل اجتماعی را 
داشــتیم. به تعبیر دیگر ما در دانشگاه 
کــه  داشــتیم  نشســت هایی  خودمــان 
بــرای مشــکلات دســتگاه های اجرایــی 
بــا پتانســیل مجموعــه اعضــای هیأت 

علمی برگزار شدند.
معتمدی عنوان کرد: این نشست ها 
اخیــر،  ســال  در  و  گذشــته  ســال  در 
همچنــان در حوزه های مختلف درباره 
فعالیت هــای متعدد و گوناگون دولت 
ادامــه داشــته اســت. مــا در حوزه های 
اجتماعــی  و  سیاســی   اقتصــادی، 
نشســت های متعددی داشــتیم که به 
نوعی در راســتای سیاســت های دولت 
و بــه عنوان کمــک و همیــاری قلمداد 

شده است.

وی با اشاره به اینکه می توانیم برای 
خطــای کمتــر به دولــت کمــک کنیم، 
تأکیــد کــرد: به نظــر می رســد ظرفیتی 
که دانشــگاه ها دارنــد خیلی فراتر از آن 
چیــزی بــوده کــه تــا الان اتفــاق افتاده 
بخش هــای  در  می توانیــم  مــا  اســت. 
مختلف دولــت و در حکمرانی به آنها 
کمک کنیم تا تصمیمات دولت مبتنی 
بــر دانش باشــد و یا حتــی تصمیمات 
داشــته  کمتــری  خطــای  دانش بنیــان 

باشد.
رئیــس دانشــگاه علامــه طباطبایی 
در پاســخ بــه این ســؤال که بــا توجه به 
اینکــه فنــاوری و بحــث دانــش بنیــان 
یکی از ارکان جهانی شدن است چقدر 
ســمت جهانــی  بــه  مــا  دانشــگاه های 
شــدن حرکــت می کنند. گفــت: یکی از 
اقداماتــی که وزیــر علــوم، تحقیقات و 
فناوری انجام داد این بود که در وزارت 
علوم یــک معاونت فنــاوری و نوآوری 
ایجــاد کرد و به تبع آن از قبل دانشــگاه 

به سمت فناوری حرکت کرده بودند.
وی افزود: یکــی از جنبه های خیلی 
مهــم موضــوع این اســت که دانشــگاه 
دانشــگاه  یــک  طباطبایــی  علامــه 
تخصصــی علــوم انســانی اســت و مــا 
در حــال حاضــر مراکز رشــد متعددی 
داریم که در این مراکز رشد ده ها واحد 
فنــاور وجــود دارد کــه از دل ایده هــای 
دانشــجویان علوم انسانی بیرون آمده 
و خود دانشجویان هم اکنون مستقر در 

مراکز رشد ما هستند.
معتمــدی گفــت: بــه عبــارت دیگر 
در رشــته علوم انســانی ما زمینه اینکه 
بتوانیم واحدهای فناور داشته باشیم و 
ایده هــای دانشــجویان را تبدیل به یک 
فعالیــت اجتماعی، همــراه با درآمد و 
تجاری ســازی کنیــم، داریــم. بنابرایــن 
ایــده اکنــون در دانشــگاه علامــه  ایــن 
طباطبایــی هســت و بــه جــد پیگیــری 
کارهایــی  از  یکــی  واقــع  در  می شــود. 
کــه مــا انجــام می دهیــم این اســت که 
بتوانیم از ایده های دانشجویان خود به 
خصوص آنهایی که سال آخر تحصیل 
هســتند حمایت کنیم. ما ایده های این 
دانشجویان را پیگیری می کنیم و به کار 

می گیریم.

افزایش میزان وام و ارائه تسهیلات ازدواج در سال جاری و چالش های آن تشریح شد

»ضمانت« دست انداز وام ازدواج
در گفت و گو با »ایران« مطرح شد

نیاز حکمرانی به ارتباط با دانشگاه


